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 المستخلص 
 

م( 2019تهدف هذه الدراسة إلى التعرف على التوزيع الجغرافي الحالي )

بمدينة جدة والتعرف على الخدمات المقدمة لمراكز رعاية وتأهيل ذوي الإعاقة  

أهداف  أحياء مدينة جدة ولتحقيق  المراكز على  توزيع  تباين  المراكز ومدى  من 

الكمي   والأسلوب  المكاني  التحليل  ومنهج  الوصفي  المنهج  استخدام  تم  الدراسة 

والخرائط وتطبيق بعض الأساليب الإحصائية مثل الجار الأقرب وتحليل كيرنل  

 والمسافة المعيارية باستخدام نظم المعلومات الجغرافية.وبيرسون  

 ( الدراسة  النظري 5وتضمنت  الإطار  الأول  الفصل  تناول  فصول:   )

للدارسة، وركز الفصل الثاني على التعريف بالإعاقة وأنواعها والتعريف بالتأهيل  

بع وأقسامه، وتناول الفصل الثالث التوزيع الجغرافي للمراكز، وركز الفصل الرا

الديموغرافية والاجتماعية والاقتصادية لذوي الإعاقة وأسرهم،   على الخصائص 

 واستعرض الفصل الخامس النتائج والتوصيات. 

توصلت الدراسة إلى أن نمط توزيع المراكز متقارب يتجه نحو العشوائي  

باتجاه شمالي غربي، وتتركز معظم المراكز بالأحياء الغربية والوسطى، وتوصي  

بضرورة الأخذ بعين الاعتبار التوسع العمراني لمدينة جدة، وإنشاء عدد   الدراسة

 المراكز بالأحياء الشرقية والجنوبية منها.

 الكلمات المفتاحية: التوزيع الجغرافي، ذوو الإعاقة، جدة  
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Abstract 

 

This study aims to identify the current geographical 

distribution of care and rehabilitation centers for people with 

disabilities in the city of Jeddah and to identify the services 

provided by the centers and the extent to which the distribution 

of centers varies among the neighborhoods of the city of Jeddah. 

To achieve the study’s objectives, the descriptive approach, 

spatial analysis, quantitative and cartographic methods were 

used, and some statistical techniques were applied, such as the 

nearest neighbor, Kernel and Pearson analysis, and the standard 

distance using geographic information systems (GIS). 

                 The study included (5) chapters: the first chapter dealt 

with the study’s theoretical framework. The second chapter 

focused on the definition of disability and its types and the 

definition of rehabilitation and its divisions. The third chapter 

dealt with the geographical distribution of the centers. The fourth 

chapter focused on the demographic, social, and economic 

characteristics of people with disabilities and their families, and 

the fifth chapter reviewed the results and recommendations. 



                         The study found that the distribution pattern of the 

centers is convergent and tends towards randomness towards the 

northwest. Most of the centers are concentrated in the western and 

central neighborhoods. The study recommends considering the 

urban expansion of Jeddah city and the establishment of several 

centers in its eastern and southern areas. 

 

 

 


